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with climate change, cranes have started to spread 
enabling us to cover all the areas when conducting 
the census.
Due to the reduction in the amount of winter feeding at 
the three main feeding stations as well as a decrease 
in the number of dairy farms, on which the cranes 
heavily depend upon during summer, it is predicted 
that the number of cranes may be reduced to nearly 
1,000 in the future.
Regional Korea
There are four wintering grounds along the DMZ 
and CCZ and nearly 20 roosting sites at Cheorwon 
included in the DMZ and CCZ. The numbers have 
been increasing everywhere, despite some wintering 
sites such as Ganghwa and Incheon being continued 
to be developed. The main reason for the increase in 
numbers is that farmers and local NGOs  have started 
to feed the cranes. An increase of 10% has been ob-
served in recent years.
In autumn 2018, cranes arrived later than usual, at the 
beginning of November. In February 2019, nearly 240 
cranes rapidly disappeared. Usually, winter counts are 
conducted once a month in the middle of the month 

from October to March, but in the season of 2018/2019, 
the counts were conducted 10 times on the main win-
tering sites. 350 Red-crowned Cranes were counted in 
Yeoncheon, and more than 1,000 in Cheorwon. 
Regional Russia
In the western part of the breeding area in the Argun 
River of the Upper Amur River Basin only one territo-
rial non-breeding pair was sighted a few years ago.
In the eastern part of the breeding range, there are dif-
ferent trends. In Amur Region, after decreasing in the 
early 2000s and increasing in the middle 2000s (up to 
9–12 pairs against 2–3 in the 1990s), the current situ-
ation is stable (A. Averin, pers. comm.). According to 
information from S. Gurmach, in Primorsky Territory, 
the number has increased since the early 2000s. The 
most important breeding ground is the Khanka Lake 
Basin, which supports near 70% of the population in 
Primorsky Territory and more than 30% of the popu-
lation in Russia. The number of Khanka’s population 
increased from 25 in 2003 up to 45 breeding pairs 
in 2016. Presumably, the positive trend continued in 
the last 3 years (judging by results of selective drone 
counts at the model sites).
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Совещание, проведенное в Пекинском лесотех-
ническом университете (ПЛТУ) с 20 по 22 октября 
2019 г., организовано Центром исследований на Вос-
точноазиатском пролетном пути ПЛТУ и Международ-
ным фондом охраны журавлей (МФОЖ). Основная 
цель – подготовка десятилетней Стратегии и Плана 
действий по сохранению журавлей на Восточноазиат-
ском пролетном пути в России, Монголии, Китайской 
Народной Республике (КНР), Республике Корея, На-
родной Демократической Республике Корея (НДРК) и 
Японии с фокусом на четыре угрожаемых вида – стер-
ха, японского, даурского и черного журавлей. 

На встрече присутствовали представители шести 
стран, за исключением НДРК, для которой представи-
тель Фонда Ханса Зайделя (Hans Seidel Foundation) 
представил обзор по статусу журавлей и их охране. 
Российские участники представляли Забайкальский 
край, Амурскую область и Республику Саха (Яку-
тию), а также Рабочую группу по журавлям Евразии. 
В совещании приняли участие представители наци-
ональных организаций и 80 важных для журавлей 
национальных природных резерватов Китая. Всего 
участвовало более 150 человек (рис. 1).
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Рис. 1. Участники международного совещания по сохранению журавлей на Восточноазиатском пролетном пути, Пе-
кин, октябрь 2019 г. Фото Ю. Джиа
Fig. 1. Participants of the Interntional Workshop on Crane Conservation in East Asian Flyway, Beijing, October 2019. Photo by Yifei Jia

Вступительная речь Джорджа Арчибальда, со-
основателя МФОЖ, была посвящена памяти Джима 
Хэрриса, вице-президента МФОЖ. Он рассказал о 
его заслугах, в частности, в организации совещания 
«Журавли и сельское хозяйство» в 2012 г., о долго-
срочном успешном сотрудничестве между МФОЖ, 
ПЛТУ и другими китайскими партнерами (рис. 2). 

С. Миллингтон представил инициативу «Год жу-
равлей – 2020», которая будет организована для по-
лучения общественной, политической и финансовой 
поддержки сохранения журавлей и мест их обитаний 
(рис. 3). Данное совещание и долгосрочная стратегия 
сохранения журавлей на Восточноазиатском пролет-
ного пути, обеспечат старт и основу для этой важной 
инициативы.

На совещании проведены две панельные дискус-
сии. На одной, посвященной укреплению сотрудни-
чества между различными корпоративными, нацио-
нальными, международными неправительственными 
организациями и фондами, их представители рас-
сказали о конкретных примерах и возможностях под-
держки сохранения мигрирующих птиц в Восточной 
Азии, включая журавлей (рис. 4). Вторая посвящена 
исследованиям по мониторингу и спутниковому сле-
жению за журавлями в Восточной Азии. Ее участники 
подчеркнули необходимость усиления координации, 
сотрудничества и обмена информацией в этой обла-
сти, а также обеспечения безопасности журавлей при 
мечении передатчиками (рис. 5). Необходимо четко 

Рис. 2. Вступительная речь Д. Арчибальда была посвяще-
на памяти Джима Хэрриса. Фото Ю. Джиа 
Fig. 2. The opening speeches by George Archibald, ICF co-
founder, included tributes to Jim Harris. Photo by Yifei Jia

Рис. 3. С. Миллингтон представил инициативу «Год жу-
равлей – 2020». Фото Ю. Джиа 
Fig. 3. S. Millington introduced Year of the Cranes – 2020.         
Photo by Yifei Jia
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Рис. 4. Дискуссия на паннели, посвященная укреплению сотрудничества между 
различными организациями для сохранения перелетных птиц. Фото Ю. Джиа
Fig. 4. Pannel discussion devoted to support of migratory waterbird conservation 
in East Asia by different national and international organizations. Photo by Yifei Jia

Рис. 5. Дискуссия на паннели, посвященная мониторингу и спутникову слежению 
за журавлями на Восточноазиатском пролетом пути. Фото С. Миллингтона
Fig. 5. Pannel discussion devoted to monitoring and tracking of tagged cranes in the 
East Asian Flyway. Photo by S. Millington

представлять цели и задачи мече-
ния и уменьшить риск гибели птиц 
при отлове и мечении. Определе-
ны приоритеты для будущих иссле-
дований по спутниковому мечению 
журавлей.

Затем представители каждой 
из шести участвующих стран вы-
ступили с сообщениями о статусе 
журавлей, деятельности и пробле-
мах их охраны и изучения. Участ-
ники ознакомились с результата-
ми деятельности Международной 
сети по сохранению японского 
журавля, Международной сети по 
сохранению даурского и черно-
го журавлей и Рабочей группы по 
журавлям Евразии (рис. 6). Клэр 
Миранде представила «Стратегию 
сохранения журавлей», подготов-
ленную Группой специалистов по 
журавлям Международного союза 
охраны природы (МСОП). Многие 
из участников совещания внесли 
вклад в подготовку этой публи-
кации. Цель данного совещания 
заключалась в том, чтобы обе-
спечить дальнейшее развитие об-
ширной деятельности, результаты 
которой опубликованы в Стратегии 
сохранения журавлей, и разрабо-
тать подробные планы действий 
для выполнения выявленных по-
требностей в области сохранения, 
исследований и мониторинга этой 
группы птиц. К обсуждению привлечены националь-
ные природные заповедники и партнерские органи-
зации, чтобы вовлечь их в подготовку и выполнение 
плана действий по сохранению журавлей.

Гу Сяоцзе из Бюро лесного хозяйства провинции 
Хунань выступил с информативным докладом о те-
кущем состоянии сохранения журавлей и водно-бо-
лотных птиц, уделив особое внимание оз. Дунтин 
(Dongting), имеющему международное значение. 
После визита Председателя правительства КНР там 
проведено много экологических мероприятий, в том 
числе запрет рыболовного промысла, восстановле-
ние водно-болотных угодий и вырубка инвазивных 
деревьев и кустарников. В результате, численность 
стерха в заповеднике увеличилась. Этот опыт пока-
зывает, какие изменения могут произойти в пойме 
реки Янцзы, после запрета рыболовства, планируе-
мого в 2020 г.

Рис. 6. Участники ознакомились с результатами деятельно-
сти Рабочей группы по журавлям Евразии. Фото О. Горошко 
Fig. 6. Results of Crane Working Group of Eurasia activity were 
presented at the plenary session. Photo by O. Goroshko
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В своем выступлении Ли Чжунсинь сосредоточил 
внимание на роли и значении журавлей в китайской 
культуре и на возможностях усиления на этой основе 
охраны журавлей.

Несколько заповедников поделились опытом 
управления водно-болотными угодьями и сохране-
ния водно-болотных птиц, рассказав о своей работе 
и приоритетах для журавлей.

Основная часть совещания посвящена разработ-
ке долгосрочных стратегий и планов действий для че-
тырех ключевых угрожаемых видов. Используя карты 
пролетных путей, участники четырех групп определи-
ли лимитирующие факторы и возможности улучше-
ния сохранения журавлей на пролетных путях (рис. 
7). Затем результаты работы групп были представ-
лены на пленарном заседании для получения до-
полнительных комментариев и предложений (рис. 8). 
Аналогичный процесс использовали для разработки 
необходимых действий для смягчения выявленных 
лимитирующих факторов (рис. 9, 10). Результаты об-
суждения будут включены в проект стратегии.

Заключительная сессия была посвящена Году 
журавлей – 2020. Петр Осипов, директор Амурского 
отделения ВВФ России, представил обширную про-
грамму, разработанную ВВФ-Россия для проведения 
Года журавлей в 2020 г. Представители других стран 
пролетного пути определили потенциальные меро-
приятия и координаторов для этой инициативы.

Рис. 8. Представление результатов обсуждения группы 
по даурскому журавлю. Фото С. Миллингтона 
Fig. 8. Presentation the results of discussion about thretas in 
plenary session. Photo by S. Millington

Рис. 10. Представление результатов обсуждения о необ-
ходимых мерах для смягчения лимитирующих факторов. 
Фото О. Горошко 
Fig. 10. Presentation the results of discussion about thretas  
mitigation in plenary session. Photo by O. Goroshko

Рис. 9. Обсуждение необходимых действий для смягчения 
выявленных лимитирующих факторов. Фото Ю. Джиа 
Fig. 9. Disccussion on necessary measures for threats mitiga-
tion. Photo by Yifei Jia

Рис. 7. Группа по даурскому журавлю обсуждает лимити-
рующие факторы вдоль западного и восточного пролет-
ных путей. Фото О. Горошко 
Fig. 7. A group on the White-naped Crane discusses threats in 
Western and Eastern Flyways. Photo by O. Goroshko
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Рис. 11. Участники  совещания на экскурсии в природном заповеднике на оз. Йея. Фото Ю. Джиа
Fig. 11. Workshop participants are in the field trip in Yeya Lake Nature Reserve. Photo by Yifei Jia

угодий в заповеднике, где зимуют серые журавли, 
гнездящиеся в Монголии и России (рис.11).

Экскурсия в природный заповедник на оз. Йея 
(Yeya) 23 октября позволила участникам ознакомить-
ся с результатами восстановления водно-болотных 
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The workshop, held at Beijing Forestry University 
from 20 to 22 October 2019, was jointly organized by 
the Center for East Asian–Australasian Flyway Stud-
ies of Beijing Forestry University and the International 
Crane Foundation, with a principal goal of drafting a 
ten-year Crane Strategy and Action Plan for the East 
Asian Flyway, comprising Russia, Mongolia, China, 
North and South Korea, and Japan and focused 
on four threatened crane species – Siberian, Red-
crowned, White-naped and Hooded Cranes.
The meeting brought together representatives from 
the six countries, with the exception of North Korea, 
for which the Hans Seidel Foundation presented an 

overview of crane conservation. Russian participants 
represented Trans-Baikal Territory, Amur Region and 
the Republic of Sakha (Yakutia), as well as the Crane 
Working Group of Eurasia. China participants includ-
ed representatives from 80 nature reserves important 
for cranes, as well as national organizations. Altogeth-
er, more than 150 participants attended the workshop 
(Fig. 1).
The opening speeches by George Archibald, ICF co-
founder, included tributes to Jim Harris and recalled the 
2012 Cranes and Agriculture workshop, a long-term 
successful collaboration between ICF, Beijing Forestry 
University, and other Chinese partners (Fig. 2). Spike 
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introduced Year of the Cranes – 2020 that will be used 
to leverage public, political, and financial support for 
crane and wetland conservation (Fig. 3). This work-
shop and the long-term strategy that participants will 
develop for the East Asian Flyway will provide the 
launch and foundation for this important initiative.
The workshop held two panel discussions. One was 
on sector participation and cooperation and introduced 
representatives from the corporate, foundation, na-
tional and international NGO sectors who described 
tangible examples and opportunities for support of 
migratory waterbird conservation in East Asia, includ-
ing cranes (Fig. 4). The second panel discussion ad-
dressed crane monitoring and tracking studies in East 
Asia, which emphasized increased coordination, coop-
eration and information sharing, as well as the safety 
of birds using tracking devices and trade-offs between 
the diminishing new information acquired by tracking 
more cranes and the risks to crane capture and tag-
ging (Fig. 5). Priorities for future tracking studies were 
identified.
Representatives then gave presentations on crane 
conservation status, actions and challenges for each of 
the six Flyway countries, followed by updates on the 
work of the International Red-crowned Crane Network, 
the International White-naped and Hooded Crane Net-
work and the Crane Working Group of Eurasia (Fig. 6). 
Claire Mirande reviewed the process and contents of 
the newly-published Crane Conservation Strategy de-
veloped by the IUCN Crane Specialist Group. Many of 
the workshop participants contributed to threat assess-
ments and species reviews reflected in this work.  The 
goal of this workshop was to build on the extensive 
work captured in the Crane Conservation Strategy and 
develop detailed action plans to guide implementation 
of conservation,  research or monitoring needs identi-
fied. We aimed to engage stakeholders from nature re-
serves and partner organizations to capture their per-
spectives and foster buy-in and ownership of the plan.
Mr. Gu Xiaojie, from Hunan Forestry Bureau gave an 
informative talk on the current status of crane and 
waterbird conservation in the province, focusing on 

the globally-important Dongting Lake where, follow-
ing a Presidential visit, many restoration actions have 
been undertaken, including fishing bans, restoring ar-
tificial fishponds to wetlands and removing introduced 
tree cover. As a result, Siberian Crane numbers are in-
creasing at the reserve. This experience is a preview 
of what may happen throughout the Yangtze River 
floodplain, beginning with a fisheries ban in 2020.
A talk by Mr. Li Zhongxin focused on the role and im-
portance of cranes in Chinese culture and opportuni-
ties to raise the profile of crane conservation by linking 
to cultural relevance.
Several nature reserves then shared their experienc-
es on wetland management and waterbird conserva-
tion outlining their work with and priorities for cranes.
The bulk of the workshop (one and a half days) was 
devoted to developing long-term strategies and ac-
tion plans for the four key threatened species. Using 
flyway maps, participants of the four groups identi-
fied threats and opportunities for improved crane 
conservation throughout the flyways (Fig. 7). These 
were then presented back in plenary for additional 
comments and actions (Fig. 8). A similar process 
was followed to develop goals and actions based the 
identified threats and opportunities and incorporate 
feedback (Fig. 9, 10). The resulting draft strategies 
will be written up, checked for coherence and sent out 
to participants for further review.
The final session focused on Year of the Cranes 
– 2020. Mr. Petr Osipov, Director of Amur branch 
of WWF Russia, discussed the already extensive 
program developed by WWF Russia for Year of the 
Cranes – 2020. Representatives of other Flyway 
countries identified potential activities and coordina-
tors for this initiative.
A field trip to Yeya Lake Nature Reserve on 23 Octo-
ber enabled participants to see the impressive efforts 
undertaken for wetland restoration at the reserve, 
which supports a wintering population of Eurasian 
Cranes (Fig. 11).


